



DOI: 10.18572/1812-3910-2022-1-18-20

К КОНЦЕПЦИИ ПРОТИВОДЕЙСТВИЯ ЭКОНОМИЧЕСКОЙ И ФИНАНСОВОЙ ПРЕСТУПНОСТИ: МИРОВЫЕ ТЕНДЕНЦИИ

Есяян Армен Карленович,
главный советник Председателя Палаты Адвокатов Республики Армения,
Председатель научно-образовательного совета Палаты Адвокатов Республики Армения,
Государственный советник юстиции третьего класса,
доктор юридических наук, профессор
yesarm@mail.ru

Международное сообщество не выработало единого юридического определения понятия экономических и финансовых преступлений. Отсутствуют соответствующие международные нормы, в том числе унифицирующие подход к выделению их видов, мер противодействия на международном и национальном уровне. Связано это во многом с тем, что уголовная политика в экономической сфере сильно варьируется от одной страны к другой. Также трудно определить общий масштаб этих преступлений, связано это с различиями в уголовной политике государств по криминализации нарушений в сфере экономики и финансов, во многих случаях подобные факты, даже если они признаются преступлениями, не сообщаются. Выявление и расследование этих преступлений требует высокого уровня знаний, который недостаточно развит, особенно в развивающихся странах.

Ключевые слова: предупреждение преступлений, экономика, преступность, законодательство.

ON THE CONCEPT OF COMBATING ECONOMIC AND FINANCIAL CRIME: WORLD TENDENCIES

Armen K. Esayan
Chief Adviser to the Chairman of the Chamber of Lawyers of the Republic of Armenia
Chairman of the Academic Council of the Chamber of Lawyers of the Republic of Armenia
Class 3 State Counsellor of Justice, LL.D., Professor

The international community failed to develop a single legal definition of the concept of economic and financial crimes. There are no respective international provisions including the ones introducing a uniform approach for singling out of their types and measures of combating on the international and national level. This is largely due to the fact that the criminal policy in the economic sphere considerably differs from country to country. It is also difficult to determine the general scale of such crimes because of the differences in the criminal policy of states in terms of criminalization of economic and financial crimes; even if such facts are acknowledged crimes, they are often not reported. The identification and investigation of these crimes requires a high level of knowledge which is poorly developed, especially in the developing countries.

Keywords: crime prevention, economy, crime, legislation.